
 

 

Bemærkninger ved Europa-Parlamentets formand, Roberta Metsola 
Det Europæiske Råd 

Torsdag den 21. marts 2024, Bruxelles, Belgien 
 
Godeftermiddag. 
 
Når vi mødes her i dag, er der 77 dage til, at valget til Europa-Parlamentet begynder.  
 
Vi ved, hvad der er på spil. Vi ved, hvor langt andre aktører er villige til at gå i forsøget på at 
forstyrre vores demokratiske proces. Og hvor meget vi må lægge os i selen for at få en god 
valgdeltagelse.  
 
I denne valgperiode har vi sat EU's stempel på den globale geopolitik, og vi har forsvaret vores 
europæiske model i en verden i stadig forandring. Vi er blevet stærkere takket være de 
udfordringer, vi stod over for, og ikke på trods af dem. Vi har formået at holde sammen på det 
konstruktive europæiske flertal, og det må vi gøre igen.  
  
EU skaber resultater for sine borgere, men det budskab er vi nødt til at få ud i alle 
medlemsstater. Jeg vil gerne takke for jeres regeringers samarbejde med hensyn til at støtte 
Europa-Parlamentets kampagne. Sammen med medlemmer af Parlamentet har jeg besøgt 
mange af jeres lande i et forsøg på at få prikket hul på Bruxelles-boblen og overbevise vores 
befolkninger, især de unge, om, at de skal gå hen og stemme.  
 
Det er ikke nogen let opgave. Og den er blevet sværere, fordi vi i mange lande ser forsøg på at 
fremme desinformation, misinformation og propaganda fra aktører, der er fjendtligt indstillet 
over for det europæiske projekt. De forsøger at påvirke forskellige dele af og grupperinger i 
vores samfund og udbrede falske fortællinger om EU i en grad, som vi ikke har set ved tidligere 
valg til Europa-Parlamentet. Det er en trussel, som vi skal være forberedt på.  
 
Der findes både lovgivningsmæssige og ikkelovgivningsmæssige værktøjer, som vi kan sætte 
ind – navnlig gennem den måde, vi tackler sociale medier på. På lovgivningssiden har vi 
forordningen om digitale markeder, forordningen om digitale tjenester, AI-forordningen, 
politisk reklame og mediefrihed – men vi skal også være parate til at gøre en kraftigere indsats 
på nettet.  
 
Vi må ikke lade destruktive fortællinger, propaganda og desinformation stå uimodsagt. Vi må 
også forstå, at vi for hver ny lov, som vedtages, står over for en ny digital virkelighed. Dette er 
en virkelighed i stadig forandring, som vi må forholde os til. Vi skal være parate til at 
samarbejde med platformene.  
 
Ved dette valg vil vores systemer blive sat på prøve, og derfor er opgaven med at få budskabet 
igennem desto mere afgørende.  
 
Derfor vil jeg gentage min opfordring til i en vanskelig kampagne at modstå fristelsen til at 
give Bruxelles skylden for alt, hvad der går skævt, men ikke give det æren, når dét er berettiget.  
 
Vi er nødt til at være åbne og ærlige om de ting, der lykkes – men også om de gange, hvor 
resultatet kunne have været bedre. Hvor vi ikke levede op til borgernes forventninger.  Hvor 
borgerne stadig føler, at de er ladt i stikken. Hvor vores bureaukrati har fået dem til at vende 
sig væk.  



 

 

 
Vores industri skal være en del af ligningen. Vores landmænd skal være en del af ligningen. 
Vores unge skal være en del af ligningen. Borgerne skal have tillid til processen, de skal have 
adgang til værktøjer til at omstille sig, og de skal have råd til det. Ellers kommer processen 
ikke til at lykkes. Og bliver den misforstået, er der risiko for, at flere mennesker mister tiltroen 
til politik og søger tilflugt i ekstreme synspunkter.  
 
Dette vil blot give vind i sejlene til de kræfter, der stadig opfatter EU som en trussel. Og hvis 
højeste ønske er at svække os. 
 
Den Europæiske Union er ikke perfekt, men den udgør den bedste garanti for alle vores 
borgere. Lad os derfor forbedre Unionen, hvor der er brug for det. Men bygge videre på den og 
ikke tillade, at den bliver nedbrudt af letkøbt kynisme.  
 
Vi kan aflevere et stærkere EU, der lytter til borgerne, og som fungerer bedre og mere effektivt. 
Som – med Jean Claude Junckers berømte ord – er "stort i de store ting og småt i de små ting".  
 
Og der kan ikke tænkes noget større end den trussel, som Rusland udgør for freden. Vi skal 
fortsat gøre alt, hvad der står i vores magt, for at hjælpe Ukraine med fortsat at forsvare sig. 
 
Vi har allerede ydet Ukraine en stærk politisk, diplomatisk, humanitær, økonomisk og militær 
støtte, og Europa-Parlamentet glæder sig i den forbindelse over vedtagelsen af den 
13. sanktionspakke og af Bistandsfonden for Ukraine inden for rammerne af den europæiske 
fredsfacilitet.  
 
I dette kritiske øjeblik må vi ikke vakle i vores støtte til Ukraine. Vi er nødt til at fremskynde 
og intensivere leveringen af det udstyr, ukrainerne behøver.  
 
Vi må også hjælpe Ukraine ved at forlænge de autonome handelsforanstaltninger.  Formålet 
med den foreløbige aftale, som vi nåede frem til i denne uge, er at hjælpe Ukraine og samtidig 
beskytte vores landmænd og vores indre marked. 
 
I den foreløbige aftale indgår der en udvidet liste over følsomme produkter og en kortere frist 
for aktivering af den automatiske sikkerhedsforanstaltning. Det bør bidrage til at undgå 
markedsforvridning.  
 
Vi skal også fortsætte vores bestræbelser på at sikre retfærdighed, ansvarlighed og – til slut – 
fred. 
 
Vores fredsprojekt afhænger af, at vi formår at værne om vores sikkerhed og uafhængighed. 
Hvis vi mener det alvorligt med at beskytte vores kollektive sikkerhed, må vi derfor også tage 
fat på at opbygge en ny EU-sikkerhedsramme.   
 
I forbindelse med udformningen af denne nye arkitektur er vi allerede nået til enighed om en 
række spørgsmål, som mange holdt det for umuligt at nå til enighed om.  Nu skal vi være klar 
til det næste skridt i det indbyrdes samarbejde. I denne nye verden duer det ikke at stå alene.  
 
Derfor er udvidelse også fortsat en prioritet. For Ukraine, Moldova, Georgien og Bosnien-
Hercegovina. For os alle.  
 



 

 

Alle landene skal naturligvis følge deres egen vej og opfylde alle de nødvendige kriterier, men 
deres fremskridt med hensyn til at nå delmålene har – navnlig i Ukraines tilfælde – været 
imponerende.  
 
Også Moldova og Bosnien-Hercegovina har i de seneste tolv måneder gjort 
bemærkelsesværdige fremskridt med reformer. Tiden er kommet til at indfri vores løfter. Tiden 
er kommet til at indlede tiltrædelsesforhandlinger med Bosnien-Hercegovina og sende et klart 
signal til befolkningen på Vestbalkan.  
 
I det nye geostrategiske miljø vil et udvidet EU, der er baseret på klare mål, kriterier og 
fortjeneste, altid være den bedste investering i fred, sikkerhed, stabilitet og velstand, vi kan få.  
 
Samtidig må vi dog ikke glemme, at et udvidet EU vil kræve ændringer. Tilpasning. Reformer. 
Parlamentet har fremsat flere forslag i den retning, heriblandt om Europa-Parlamentets 
undersøgelsesbeføjelse, hvor der er sket meget lidt i de seneste 12 år, og om startskuddet for 
processen med et Europæisk Konvent.  
 
Udvidelse vil også bidrage til at styrke den europæiske konkurrenceevne og forbedre vores 
indre markeds funktion. Dette skal være en prioritet for næste valgperiode. Det er sådan, vi får 
vores økonomier til at vokse på en bæredygtig måde. Betaler vores gæld. Skaber arbejdspladser 
og tiltrækker investeringer. Sikrer, at alle nyder godt af væksten. Det er takket være en stærk 
økonomi, at vi kan skabe velstand, sikkerhed og stabilitet. Styrke Europas position i verden.  
 
Et stærkt Europa har en rolle at spille i en omskiftelig verdensorden – ikke mindst i 
Mellemøsten.  
 
Den humanitære situation i Gaza er desperat. Vi må benytte alle de værktøjer, som vi råder 
over, til at skaffe mere nødhjælp ind. Jeg hilser Amaltheainitiativet velkommen og vil især 
gerne takke Cypern for sit lederskab. Transport over land er dog fortsat den bedste metode til 
at levere de mængder nødhjælp, som der er brug for. 
 
Derfor fortsætter Europa-Parlamentet sit pres for en våbenhvile. Derfor fortsætter vi med at 
kræve, at de tilbageværende gidsler løslades, og derfor understreger vi, at Hamas' ageren ikke 
længere kan forblive ustraffet.  
 
Derfor ønsker vi, at der i dag bliver truffet klare konklusioner herom, som udstikker en kurs 
for det videre forløb. 
 
Det er på denne måde, vi får skaffet mere hjælp ind i Gaza, redder uskyldige liv, kommer videre 
med det akutte behov for en tostatsløsning, der giver palæstinenserne et reelt perspektiv og 
skaffer Israel sikkerhed.  
 
En fred, der styrker et fredeligt og legitimt palæstinensisk lederskab og sikrer varig stabilitet i 
regionen. 
 
Det gælder også for situationen i Det Røde Hav. Jeg bifalder EUNAVFOR Aspides, der vil 
bidrage til at beskytte denne havkorridor, som er så strategisk vigtig. Men der er mere, vi kan 
gøre.  
 



 

 

I hele Euro-Middelhavsområdet rammes virksomhederne hårdt af forsinkelser, lagerproblemer 
og økonomiske konsekvenser. Vi bør overveje at skabe en EU-ledet taskforce til at vurdere, 
hvordan vi gennem fælles foranstaltninger kan afbøde de socioøkonomiske konsekvenser. 
Også her er der en rolle for Europa at udfylde. 
 
Lad mig til slut – da dette jo er det sidste formelle møde i Det Europæiske Råd inden valget – 
forsikre jer om, at Europa-Parlamentet indtil det sidste vil arbejde på at følge de tilbageværende 
lovgivningssager til dørs, herunder den om en ny migrationspakke.  
 
Til syvende og sidst er opfyldelsen af vores prioriteter det bedste værktøj, vi har, til at bekæmpe 
desinformation og vise borgerne den forskel, som Europa gør. 
 
Tak for jeres fortsatte engagement, og en særlig tak skal gå til det belgiske formandskab for, 
hvad det allerede har opnået. Både når det gælder lovgivning, at lytte til borgernes 
bekymringer, øge bevidstheden om valget, bidrage til en god valgdeltagelse og hjælpe os med 
at sikre, at det nye Parlament er klar til at tage fat på sine opgaver. 
 
Tak.  
 


